

**Statement by the Peacebuilding Commission on the Ebola Crisis
8 September 2014**

The Chair of the Peacebuilding Commission (PBC) (Brazil) convened an informal meeting of the PBC on 8 September at UN Headquarters to receive a briefing from Dr. David Nabarro, Senior United Nations System Coordinator for Ebola virus disease, on the status of the outbreak and on the current response of the United Nations System. The PBC expresses its appreciation to the representatives of Guinea, Liberia and Sierra Leone for participating in the meeting. The briefing follows the first informal meeting of the Guinea, Liberia and Sierra Leone Configurations of the Commission to discuss the impacts of the Ebola crisis on peacebuilding efforts in the three countries which took place on 18 August.

The PBC expresses its full support to the efforts made by the UN Secretary-General, the World Health Organization, Dr. Nabarro and the broader UN system in addressing the Ebola outbreak. In this vein, the PBC welcomes the UN Secretary-General's forthcoming high level event on the Ebola crisis, as well as the appointment of Anthony Banbury as Deputy Ebola Coordinator and Operation Crisis Manager. The PBC underscores its deep concern for the rapid spread of the Ebola Virus Disease (EVD), which Dr. Nabarro described as the "most intense Ebola outbreak since it first emerged 40 years ago".

The PBC will continue to monitor the socio-economic impact on the affected countries, in particular, Guinea, Liberia and Sierra Leone. The PBC notes that the spread of the disease has been moving at a speed which exceeds the rate at which efforts have been made to contain it. The PBC will continue to contribute to international support in every way possible.

The PBC notes with deep concern the potential for the EVD to reverse the peacebuilding gains achieved in the affected countries. Acknowledging the efforts of the countries concerned to address the EVD epidemic, the PBC continues to call for urgent and comprehensive support internationally and from the region to assist the affected countries to respond effectively to the crisis: to stop the spread, to treat the infected, to provide the essential services, as well as to ensure food security and maintain health care services and livelihoods.

The PBC appeals to the international community not to isolate the countries affected by EVD, including through the maintenance of transportation connections with the adequate prevention measures. Continued engagement and transportation links are essential to allow adequate humanitarian response and to avoid further deterioration to the economies and food security of the affected countries. Necessary and sufficient medical and logistical support is also needed to ensure the full deployment and protection of the much needed international expertise on the ground. The PBC stresses the need for an urgent and well-coordinated response and integrated approach to resource mobilization to combat the disease in the affected countries.

The PBC reiterates that it will continue to serve as a common platform for discussion, information-sharing and awareness-raising in New York, engaging a wider audience of actors from Member States, International Financial Institutions and UN agencies. The Configurations of the affected countries will also continue to meet on a regular basis at different levels to discuss and examine specific ways in which it can further sustain international support and attention on the Ebola crisis.

Communiqué sur la crise d’Ebola de la Commission pour la Consolidation de la Paix– 8 septembre 2014.

Le président de la Commission pour la Consolidation de la Paix (PBC)(Brésil) a organisé une réunion informelle de la PBC le 8 septembre au siège des Nations unies pendant laquelle Dr. David Nabarro, le Coordonnateur de Haut Niveau des Nations unies pour la lutte contre l’Ebola a présenté un état de situation sur la propagation de la maladie, ainsi que la réponse du Système des Nations unies. La PBC a remercié les représentants de la Guinée, du Liberia et du Sierra Leone pour leur participation à cette réunion. Cette rencontre s’est tenue à la suite d’une première réunion informelle le 18 août, des configurations Guinée, Liberia et Sierra Leone dans la Commission pour la Consolidation de la Paix, pour discuter l’impact de la crise de l’Ebola sur les efforts de consolidation de la paix dans ces trois pays.

La PBC a exprimé tous son soutien aux efforts du Secrétaire-General des Nations unies, l’Organisation Mondiale pour la Santé, pour Dr. Nabarro et au sens large, au Système des Nations unies pour contrer la propagation d’Ebola. Dans cette même ligne, la PBC félicite le Secrétaire-General des Nations unies pour la tenue prochainement d’un événement de haut niveau sur la crise d’Ebola, ainsi que pour la nomination de M. Anthony Banbury en tant que Coordonnateur Adjoint et Chef d’Operations sur la Crise. La PBC souligne sa grande préoccupation à cause de la propagation rapide de la maladie du virus d’Ebola (EVD), que Dr. Nabarro a décrit comme « la plus intense propagation d’Ebola depuis son émergence il y a 40 ans ».

La PBC continuera à surveiller l’impact socio-économique dans les pays touchés, en particulier, la Guinée, le Liberia et le Sierra Leone. La PBC prend note que la propagation de la maladie continue à une vitesse qui dépasse la cadence des efforts pour arrêter la propagation de la maladie. La PBC continuera donc à participer aux efforts de soutien international par tous les moyens possibles.

La PBC prend note aussi, avec grande préoccupation, de la possibilité que l’EVD efface les gains obtenus en matière de consolidation de la paix dans les pays touchés. En tenant compte des efforts menés par les pays concernés pour lutter contre l’épidémie d’EVD, la PBC continue à faire appel à la communauté internationale pour leur soutien urgent et complet internationalement ainsi que régionalement pour venir en aide aux pays touchés. Il est important que ceux-ci puissent répondre effectivement à la crise pour qu’ils puissent arrêter la propagation, traiter les gens infectés et procurer des services essentiels, tels que la sécurité alimentaire, les traitements de santé et des moyens d’existence.

La PBC lance un appel à la communauté internationale pour qu’on n’isole pas les pays touchés par l’EVD et, tout en mettant en place des mesures de prévention, assurer le fonctionnement des moyens de transport. La continuité des liens de transport est essentielle pour assurer la réponse humanitaire et éviter une détérioration des économies et de la sécurité alimentaire des pays touchés. Il est aussi nécessaire d’assurer un soutien médical et logistique suffisant pour le déploiement et protection de l’expertise internationale sur le terrain.

La PBC souligne le besoin d’une réponse urgente et bien coordonnée, basée sur une approche intégrée en matière de mobilisation de ressources pour combattre la maladie.

La PBC réitère sa vocation de plateforme commune basée à New York, pour tenir des discussions, échanger des informations et soulever des sujets nécessitant plus de visibilité. De même, elle s’engage à attirer l’attention des Etats Membres, des institutions financières

internationales et des Agences des Nations unies. Les configurations des pays touchés continueront à se réunir régulièrement, a tous niveaux, pour discuter et examiner comment peuvent-elles faire appel à un soutien international continu sur la crise d’Ebola.